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• Kan du drøfte samspillet mellom digital teknologi og individer, organisasjoner 
og samfunnet

• Kan du utføre enkle brukerundersøkelser
• Kjenner du til sentrale lover og forskrifter for utvikling av digitale systemer, 

og kan drøfte etiske problemstillinger
• Kjenner du til ulike faser og aktiviteter som inngår i systemutvikling
• Har du forståelse for samspillet mellom systemutvikling og ulike bruker og 

interessegrupper
• Kan du anvende metoder og teknikker for kravhåndtering, utføre modellering 

ved hjelp av UML, og vurdere fordeler og ulemper ved forskjellige metoder 
og teknologier for systemutvikling



Agile Software Development

Smidig systemutvikling
Pensumboka kapittel 3



Hva er egentlig smidig? 



Version One, The 15th state 
of agile report,  2021



Scrum prosessen



Version One, The 15th state of agile report,  2021
Version One, The 14th state of agile report,  2020

De mest 
populære smidige 
praksisene



• Produkteier er ansvarlig for å fortelle hvilke oppgaver som er mest 
viktige sett fra forretningssiden 

• Teamet har ansvar for å velge ut hvor mye arbeid de kan 
gjennomføre i neste iterasjon

• Teamet bryter ned oppgavene i mindre deler og legger de i sprint 
backlog

• Man antar en arbeidsmengde planlagt per utvikler på 5-6 timer per 
dag

• Team og Produkteier blir enige om målet for den neste sprinten



Sprintplanleggingsmøte
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http://scrumtrainingseries.com S p r i n t  R e v i e w



Sprint review

• Sprint review holdes for å
demonstrere et inkrement til
produkteier og andre interesserte

• En mulighet for “inspect and 
adapt” 
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Daglige Stand-up møter



År

%

Version One, State of Agile Report, 2007-2019
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Et morgenmøte?
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Stadig flere norske bedrifter innfører dag-

lige møter for å jobbe smartere. Slike mø-

ter kalles ofte for morgenmøter, status-

møter, tavlemøter eller «stand-up»-møter. 

De skal være kjappe, helst under et kvar-

ter, derfor står man som regel oppreist 

hele møtet. 
E!er å!e års forskning og observasjon 

av mange hundre slike møter advarer jeg 

mot å kaste seg på trenden. Møtet kan bli 

et tidssluk og det kan også virke demoti-

verende på de ansa!e dersom det i prak-

sis blir et rapporteringsmøte til lederen. 

Før var prosjekter ofte plandrevet og delt 

opp i lange faser. Det var tungt å endre 

krav og retning underveis i prosjektet. 

Med digitaliseringens inntog har bedrif-

ter nå mulighet for kontinuerlig utvik-

ling, læring og endring av planer, ofte 

innført under begrepet smidig utvikling. 

Smidig utvikling har gi! oss nye måter 

å jobbe på der det er mulig å ompriori-

tere slik at bedriften kan levere det som 

gir høyest verdi for kunden. Det mest 

populære ved smidige prosjekter er dag-

lige møter. I disse møtene skal alle til ste-

de svare på hva de gjorde dagen før, hva 

de skal gjøre samme dag, og hva som er 

hindringer for fremgang. 

Tydelige ulemper

Hensikten med å ha daglige møter er god. 

Møtene skal sikre at ansa!e, som ofte job-

ber i team, kommuniserer nok og koor-

dinerer arbeid og avhengigheter på en 

effektiv måte. Det er viktig at teammed-

lemmer vet hva de andre i teamet jobber 

på og at de kan hjelpe hverandre med å 

overvinne hindringer. E!er å ha forsket 

på daglige møter gjennom spørreunder-

søkelser, hundre intervjuer og enda flere 

observasjoner ser jeg tydelige ulemper 

norske bedrifter må være klar over før de 

velger å innføre daglige møter. Mange 

avholder daglige møter om morgenen. 

Ulempen er at arbeidsdagen da ofte vil 

brytes opp. Ansa!e som har arbeidsopp-

gaver der man må konsentrere seg over 

en viss tid, slik for eksempel programme-

rere ofte må, vil vanligvis vente til e!er at 

morgenmøtet er avholdt før de begyn-

ner på de krevende arbeidsoppgavene. 

De!e fordi det tar omkring 15 minu!er å 

komme inn i arbeidet igjen e!er å ha vært 

i et møte. Og selv om norske bedrifter ofte 

har kjernetid, så kan det oppleves som 

stressende å må!e rekke et møte klok-

ken 9 hver eneste dag. Om man velger å 

innføre daglige møter er det derfor lurt 

å legge møtet til re! før lunsj slik at dere 

kan gå til lunsj sammen når møtet er fer-

dig. De!e vil øke teamfølelsen og møtet 

vil ikke være en egen avbrytelse. En annen 

fallgruve er at møtet dreier seg for mye 

om rapportering og alle må greie ut om 

hva de har gjort siden sist. Slike rapporte-

ringsmøter er elsket av lederne, da de på 

en rask og effektiv måte blir oppdatert på 

hva sine ansa!e gjør. De andre synes ikke 

de!e er særlig givende eller motiverende. 

Slik rapportering skaper en negativ hold-

ning til team-møter. Mye tid kastes bort 

fordi mange ikke følger med. Enten fordi 

de er oppta! med å planlegge hva de selv 

skal si når det blir deres tur eller fordi de 

ikke er interessert i informasjonen, fordi 

de føler at den ikke angår dem. 

Alle burde snakke like mye

Noen er glade i å utbrodere aktivitete-

ne sine, og det er ikke nødvendigvis slik 

at den som prater mest faktisk har gjort 

mest. En annen fallgruve er at lederen, 

som oftest ubevisst, kan gi mer oppmerk-

somhet til noen sentrale personer. De!e 

er demotiverende for de andre. Ifølge en 

ny studie fra Google, er det en suksess-

faktor at alle i teamet over tid snakker 

cirka like mye. Team som innfører dag-

lige møter antar ofte at det vil bli min-

dre av andre møter siden smidig faglit-

teratur påstår at de!e vil skje. Foreløpig 

er det ingen forskning som stø!er de!e. 

For mange møter reduserer effektiviteten 

til de ansa!e. Derfor må team aktivt av-

gjøre hvilke andre møter som kan ku!es 

når de innfører daglige møter. Å møtes så 

ofte som daglig kan også være li! for hyp-

pig for noen team. Det er ingen tvil om at 

kommunikasjon og informasjonsdeling 

er viktig. Ansa!e ønsker å føle seg invol-

vert. Det er mye positivt med daglige mø-

ter. Det som oppleves som ny!ig i møtene 

er å diskutere problemer og finne løsnin-

ger med teammedlemmene sine. Det å ha 

en økt forståelse for hva de andre jobber 

med, at man får koordinert arbeidsopp-

gaver og ta! raske beslutninger sammen 

skaper gode team. At man får avdekket 

avhengigheter og problemer tidlig sparer 

bedriften for høye kostnader. Men trenger 

møtene egentlig være stående? Ja, fors-

kningen vår viser tydelig at si!ende mø-

ter varer lenger enn de møtene der alle 

står oppreist uten å gi mer verdi. Diskusjo-

nene eller beslutningene blir ikke bedre i 

daglige møter selv om man se!er seg ned 

og bruker lang tid. 

Daglige møter  

truer e!ektiviteten 

til norske bedrifter

Viktoria Stray

Førsteamunensis, 

Institutt for  

informatikk, UiO

Det er ikke nok at sjefen går fornøyd fra 

møtet dersom alle andre føler de har 

kastet bort tiden sin. 

«Hadde dagens mis-

fornøyde vært gårsdagens 

!ittige aktivister, ville Bjør-

vika sett litt annerledes ut»

Kronikk

mNoen er glade i å  

utbrodere aktivitetene 

sine, og det er ikke  

nødvendigvis slik at den som 

prater mest faktisk har gjort 

mest

«Hadde dagens misfornøyde vært 

gårsdagens fli!ige aktivister, ville 

Bjørvika se! li! annerledes ut», ly-

der Erling Dokk Holms ingress i et 

stort oppslag om Bjørvika 30. au-

gust. Protestene mot Barcode, ret-

ningsgivende for hele bydelen, star-

tet re! e!er at vinnerforslaget ble 

presentert – og har holdt seg siden. 

Aftenpostens arkiv er te!pakket 

med innvendinger. 

I en leserundersøkelse fra 2006, er 

71 prosent negative til Barcode, og 

en ne!aksjon samlet 36.000 under-

skrifter. Oslo kommune finansier-

te, som en slags avlat, et alternativ 

(Niels Torp/ Arne Sødal/undertegne-

de). De!e la Barcode-volumet ned i 

en kvartals-bebyggelse på gatenivå 

over en senkning av sporområdet 

til NSB, en edlere kontakt med Gam-

le Oslo og full åpning av Akerselva 

mot Fjorden – slik vi ser andre byer 

åpner seg mot sine fortrinn.

Nå angrer vi på det nyeste

I en tidligere artikkel her i avisen 

har vi kalt Oslo for «angrehoved-

staden» i Europa». Nå angrer vi på 

det aller nyeste: Dronning Eufe-

mias gate, som Byplandirektøren i 

første planfase kalte Oslos svar på 

Champs-Élysées. Kort tid e!er fikk 

vi vite at gaten ved en tabbe var bli! 

fem meter for bred. Gaten viser seg 

å være den mest trafikkfarlige i hele 

Oslo. Byrådet har fremmet forslag 

om å stenge den for privatbiler, 

med det komiske resultat at to kjø-

refelt i begge retninger forbeholdes 

en buss hvert femte minu!. Ellers 

har jo Barcode tapt sin profil e!er 

at den er skjult bak en halvhøy byg-

ningsmasse mot Fjorden – slik nav-

net Thon Hotel Opera ikke lenger 

gir mening. 

Vi stø!er Dokk-Holm i at Operaen 

ikke er bygget inn, men viser sine 

viktigste sider mot vest og sør, et 

ny! ikon for Oslo. Men det er synd 

at Lambda – uten å evaluere den 

som arkitektur, dekker utsikten 

mot Ekebergåsen og Ekebergrestau-

ranten – en annen viktig identitets-

skaper for byen, slik Lambda også 

skjuler Operaen se! fra restauran-

ten. Som Strindberg ville sagt: Det 

är synd om Oslo.

Debatt

Angrehoved-

staden Oslo

Didrik
Hvoslef-Eide

arkitekt MNAL

Bjørvika.
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Denne måneden vedtok Stortinget 

et nasjonalt forbud mot å bruke an-

siktsdekkende plagg i barnehager, 

skoler og høyere utdanning. Det 

er uklart hvor mange norske kvin-

ner som går med nikab eller burka, 

men ifølge anslag fra tenketanken 

Minotenk ligger tallet mellom 50 

og 100 kvinner. Forbudet omfa$er 

altså et lite antall, men for dem det 

gjelder innebærer det store konse-

kvenser.

Burka vs. ytringsfrihet

Flere høyreorienterte politikere 

og deba$anter har den siste tiden 

kommet med krass kritikk mot inn-

vandring og Islam. Enkelte ganger 

har utsagnene vært hatefulle og lite 

hensiktsmessige. Slike synspunkter 

er tilla$ som følge av ytringsfrihe-

ten. Men hvordan kan man nekte 

kvinner å kle seg i burka når man 

kan kreve re$ til ytringsfrihet i for-

bindelse med rasistiske utsagn?

Re$en til å kle seg som man vil 

handler om frihet, og denne frihe-

ten bør være en del av det demo-

kratiske og liberale Norge. Hvor-

for er de$e uforenelig med norske 

verdier?
Forbudet mot nikab og burka 

gjelder hovedsakelig i undervis-

ningssituasjoner, men det er unød-

vendig å bruke tid og krefter på et 

forbud som strengt ta$ ikke er et 

problem. Statsrådene bør heller 

bruke tid og ressurser på effektive 

tiltak mot segregering fremfor å 

føre en symbolpolitikk som kun fø-

rer til spli$elser.  

Respektløst overfor muslimske 

kvinner

Forbudet er direkte respektløst 

overfor muslimske kvinner og de-

res re$igheter. Å frata dem re$en 

til å kle seg som de vil og samtidig 

mene at de er undertrykt av religiø-

se normer, er et paradoks i seg selv. 

Vi kan ikke integrere innvandrer-

kvinner gjennom å kontrollere og 

regulere deres liv, enten det er gjen-

nom forbud eller forventninger. 

Et trygt og inkluderende samfunn 

innebærer først og fremst respekt 

for hverandres ulikheter, identitets-

markører og verdier. 

Regjeringen  

innskrenker muslimske 

kvinners frihet

 Det er paradoksalt at regjeringen forbyr 

nikab og burka i undervisningssituasjoner 

samtidig som de snakker om  

vanskelighetene ved integrering.

Debatt
Sarah
Zahid
 jusstudent og Unge 

Venstre-politiker 

Alle burde engasjeres

Så prøv gjerne ut korte, stående møter. 

Men fokuser på at alle skal være enga-

sjerte i diskusjoner om hvordan hjelpe 

hverandre til å nå felles mål. Da kan man 

ikke være for mange, og i hvert fall ikke 

mer enn 12 deltagere. Dersom de til stede 

ikke er direkte avhengig av den informa-

sjonen som deles, kan mye av informa-

sjonsdelingen bli oppfa$et som irrele-

vant. De$e kan le$ skje dersom man er 

for mange i møtet. En av de jeg intervjuet 

sa: «Jeg tror ikke folk ly$er til hva som blir 

sagt på stand-up møtet. Alle vil bare bli 

ferdig med runden så fort som mulig så 

de kan komme seg tilbake til arbeidet». 

I de daglige møtene gir det mest verdi 

om hver enkelt forteller hva de skal gjøre 

fremover og deler potensielle hindringer 

for fremdrift.

 Deltagerne bør ikke bruke tid i møtet 

på å fortelle hva de har gjort siden sist. 

Mange bedrifter har begynt å bruke chat-

teverktøy for team (for eksempel Slack), 

som egner seg godt for å kommunisere 

raske statusoppdateringer om hva som er 

gjort. Å se hverandres status og hva som 

er ferdigstilt kan også gjøres ved hjelp av 

elektroniske tavler. De daglige møtene 

kan fort bli en vane, noe teamet bare gjør 

fordi de er smidige. Hvis teamet di$ øn-

sker å innføre daglige møter må dere hele 

tiden eksperimentere med utførelsen slik 

at møtene faktisk gjør bedriften mer ef-

fektiv. Det er viktig å finne det minst for-

styrrende tidspunktet og den beste kom-

munikasjonsformen. Det må legges til 

re$e for åpenhet, problemdiskusjon og 

mulighet for rask beslutningstaking. Selv 

om det kan virke opplagt: det er ikke nok 

at lederne og deres viktigste stø$espillere 

er fornøyde med møtet dersom de andre 

føler de har kastet bort tiden sin. Møtet 

bør oppleves som verdifullt for alle som 

tar tid ut av arbeidsdagen sin for å møte 

opp. 

Etter åtte års forskning og observasjon 

av mange hundre slike møter advarer 

jeg mot å kaste seg på trenden, skriver 

Viktoria Stray. FOTO: MOMENT STUDIO 

Gruppen, som kaller seg «Kvinder i Dialog», deltok i en demonstrasjon i  

København 10. august – mot den første danske boten gitt for å bære ansiktsslør.   

FOTO: MARTIN SYLWEST, REUTERS / NTB SCANPIX 
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De tre Scrum 
spørsmålene

34%

Problemfokusert
kommunikasjon

31%

Prosjektledelse
15%

Digre
-
sjoner

7%
Koordinering

9%

Møteledelse
4%

Har gjort
(Spm 1)

66%

Skal gjøre
(Spm 2)

23%

Problemer
(Spm 3)

11%
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Positive vs negative

Junior 
på 
prosjekt
et

Senior på prosjektet

Deltar i flere 
møter
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